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تسلیت

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

 بورس با رفتار غیرمنطقی دولت
 به این روز افتاده است!

روزنامه اعتماد
روزنامه اصلاح طلب اعتماد  درباره اوضاع اسف بار بورس نوشت:  در حالي 
كه دو سال از روي كار آمدن دولت يازدهم مي گذرد ولي بورس تهران هنوز 
سر و سامان نگرفته است و خبري از رونق كسب و كار و در نتيجه رونق بورس 
نيست. اين در حالي است كه دولت به جاي حمايت پايدار از بازار سهام، دست 
به حمايت هاي مقطعي و هيجاني مي زند و سعي مي كند با تغييرات و وعده هاي 
هيجاني از نظر رواني جو بازار را تغيير دهد. بسياري از كارشناسان معتقدند 
اين اقدامات خود حباب ســاز هستند و دولت با دستكاري عرضه و تقاضا و 
خريد و فروش هاي دســتوري نمي تواند از بازار حمايت كند. در اين شرايط 
برخي كارشناسان برخي وعده هاي غيركارشناسانه مانند حمايت بانك ها از 
بورس را از عوامل جوساز در بازار بلاتكليف سرمايه مي دانند.  از سوي ديگر 
با نزديك شدن به مهلت تعيين شده براي توافق هسته اي، بلاتكليفي اهالي 
بازار بيشتر از قبل شده و ســرمايه گذاران نمي دانند سرمايه شان را در بازار 

نگه دارند يا از بازار خارج كنند.
وعده های تبلیغاتی دولت درباره اشتغال

روزنامه آرمان
روزنامه دولت دوست آرمان با بررسی وضع اشتغال و عدم تحقق وعده های 
دولت در اين باره نوشت: از زمان آغاز به كار دولت تدبير و اميد در تابستان 
۹۲ تاكنون مباحث فراوانی از ســوی رئيس جمهور و اعضای كابينه تدبير و 
اميد پيرامون بحران بيكاری جوانان و لزوم اجرای طرح های فوری در اين  باره 
مطرح شد و به دفعات از سوی حسن روحانی، رئيس جمهور درباره بيكاری 
جوانان هشدار داده شد. علاوه بر رئيس جمهور، بسياری ديگر از مقامات ارشد 
دولتی نيز درباره بيكاری سخن گفتند و روحانی در اولين گزارش ۱۰۰ روزه 
عملكرد اقتصادی دولت كه در سال ابتدايی فعاليت دولت تدبير و اميد ارائه 
شد، يكی از مهم ترين اولويت های كاری دولت را پرداختن به مسئله بيكاری 

جوانان اعلام كرد....
 در طول دو سال اخير نيز برخی طرح ها و ايده ها برای مقابله با بيكاری 
ارائه شد كه نشان می داد دولت به دنبال اين است كه راهی برای خروج بازار 
كار از بحران پيدا كند، همچنين از طرح های اجرا شده در گذشته انتقاد شد 
و مقامات دولتی اجرای طرح های دولت ســابق را برای حل معضل بيكاری 
راهگشــا ندانستند؛ از اين رو تقريبا تمامی آنها از جمله زودبازده ها و مشاغل 
خانگی متوقف و راهی بايگانی شده و يا دست كم سرعت اجرای آنها تا حدود 

زيادی كم شد...
پس از آن، بازار كار انتظار داشــت دولت بايد حالا از طرح جديدی كه 
ضعف های برنامه های گذشته را نداشته باشد، رونمايی كند و از اين  رو انتظارات 
و اميدهای جديدی در بين جوانان شكل گرفت اما خيلی زود مباحث ديگری 
در اين باره مطرح شــد؛ مانند اينكه به  دليل منفی  بودن نرخ رشد اقتصادی 
و اوضاع ركود حاكم بر توليد و صنايع، اوضاع بازار كار بهبود نخواهد يافت.

برخی كارشناسان می گويند دولتمردان، قبل از ورود واقعی به عرصه اداره 
كشــور به صورت تبليغاتی و به بيان احساسی نسبت به معضلات خانواده ها 
از جمله بيكاری جوانان سخن می گفتند و زمانی كه خود مسئوليت امور را 
در دســت گرفتند، مشاهده كردند اوضاع به آسانی قابل حل شدن نيست؛ 
بنابراين همان مباحث كلی گويی های دولت های سابق درباره شروط خروج 
بازار كار از بحران و نحوه اشــتغال زايی برای جوانان و مباحثی از اين دست 
شــكل گرفت و شرط هايی از ســوی مقامات دولت تدبير و اميد برای حل 

معضل بيكاری عنوان شد.
کاهش صوری معوقات بانکی

روزنامه خراسان
خراســان ترفند بانك ها برای كاهش معوقات بانكی را لو داده و پرده از 
كار بانك های متخلف برداشــته است: گفته هاي روز گذشته سخنگوي قوه 
قضاييه، بار ديگر بحث معوقات بانكي را داغ كرد. اژه اي گفته است كه بخشي 
از بدهكاران دانه درشت، بدهي خود را مصالحه يا تسويه كرده اند اما سوالات 
و ابهامات جدي در مقابل چرايي ايجاد اين معوقات و چگونگي كاهش آنها 

وجود دارد...
 برخي بانك ها هم براي اينكه حجم مطالبات معوقشان كاهش يابد، به 
اعمال خارق العاده اي متوسل مي شوند. مثلا، به بدهكاران عظيم بانكي باز هم 
اعتماد كرده و معوقات آنها را از سرفصل معوقات خارج كرده و مجدد تقسيط 
مي كنند. لذا به خوبي و خوشي هم آمار تسهيلات بهبود پيدا مي كند و آن 
را افتخار خود مي خوانند و هم حجم معوقاتشان را كاهش مي دهند و آن را 
جشن مي گيرند. به هر حال اميد است اين بدهكاران بانكي، سر عقل بيايند و 
بدهي ۹۰ هزار ميليارد توماني را بپردازند تا بلكه صرف توليد و اشتغال گردد.

تنظیم آمار بانک مرکزی همسو با میل دولت !
روزنامه جهان صنعت

روزنامه اصلاح طلب جهان  صنعت به گفت وگو با محمدقلی يوسفی، عضو 
هيئت علمی دانشگاه علامه طباطبايی نشسته است. يوسفی درباره عملكرد 
اقتصادی دولت و آمار های بانك مركزی نكات جالبی به جهان صنعت گفته: 
سياســت مدارها مايل هســتند عملكرد خود را توجيه كنند و در نتيجه به 
عددســازی متوسل می شــوند و نمی توان روی آمار ارايه شده قسم خورد و 
آنها را با اطمينان تاييد كرد. بانك مركزی نيز توســط دولت انتخاب شده و 
اعدادش را همسو با دولت تنظيم می كند و چيزی كه ارايه می شود با آنچه 

در عمل مشاهده می شود همخوانی ندارد.
وی افزود: در حال حاضر عوامل تورم زا همچنان سرجای خود حضور دارند، 
نهاد های ناسازگار با توسعه فعاليت می كنند، هزينه های دولت سرسام آور است، 
نقدينگی زياد است و... تمام اينهاست و با اين وجود دولت مدعی كاهش تورم 
شده است، حال اينكه چگونه بدون رسيدگی به اين موارد تورم كاهش پيدا 

كرده موضوعی است كه بايد در هنر يا معجزات به دنبالش گشت.
يوســفی همچنين درباره اينكه برای كاهش تورم و رفع مسايل موجود 
چه راهكاری می توان استفاده كرد، توضيح داد: پيش از اين نيز فرصت های 
بســياری را برای كاهش ركود، افزايش توليد و... از دست داده ايم به طوری 
كه تيم اقتصادی دولت به بن بســت رســيده و در واقع كشــور را با بحران 
رو به رو كرده است. اگر از ابتدا دولت نرخ سود بانكی را بالا نمی برد، نقدينگی 
را افزايش نمی داد و سياست های مشابه را پياده نمی كرد اكنون با اين وضع 
مواجه نمی شديم.... يوسفی تصريح كرد: اكنون دولت با روش سركوب كردن 
قيمت ها و بخش های مولد موفق شده تورم را كاهش دهد اما اين روش موجب 
شده است بحران تنها با يك فاصله زمانی و در عوض با شدت بيشتری اتفاق 
بيفتد. من پيش بينی می كنم كه تا چند ماه آينده بايد انتظار دلار پنج هزار 
تومانی و تورم 45 درصدی را داشته باشيم چراكه تيم اقتصادی دولت دچار 

خطايی شده كه اكنون قادر به حل آن نيست.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت بازارنوع سکه
۹۰35۰۰سكه تمام طرح جديد
۹۰۲۰۰۰سكه تمام طرح قديم

46۰۰۰۰نيم سكه
۲53۰۰۰ربع سكه

۱73۰۰۰گرمی
۹۲۰۰۰هر گرم طلای ۱8 عيار

نوع ارز
3۲6۰دلار
368۰يورو
5۰۹۰پوند

8۹۰درهم

همکار محترم سرکار خانم شهناز حسینی اقدم
مصيبت درگذشت پدر گراميتان را تسليت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی و برای شــما و 

ديگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائيم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

در پی تلفات غیرعادی طیور بومی در یکی از روســتاهای اســتان 
مازندران، ســازمان دامپزشکی اعلام کرد: مردم از خرید طیور زنده که 
مهم ترین منبع شیوع بیماری آنفلوانزای طیور است، جدا خودداری کنند.

در اطلاعيه ســازمان دامپزشكی آمده است كه در پی دريافت گزارش تلفات 
غيرعادی طيور بومی )مرغ و اردک( در يك روستای استان مازندران، كارشناسان 
سازمان دامپزشكی با حضور در محل  و اعمال ضوابط بهداشتی و قرنطينه ای برای 
جلوگيری از گسترش آلودگی، نسبت به انجام نمونه برداری های لازم و معدوم سازی 
طيور مبتلا و تلف شــده به شيوه بهداشــتی، اقدام كردند و عمليات پاكسازی و 

ضدعفونی صورت گرفت.
براســاس نتايج آزمايشــگاهی نوع بيماری، آنفلوآنزا تشخيص داده شده و با 
توصيه های سازمان دامپزشــكی، همكاری مردم و دستگاه های ذيربط، از شيوع 

بيماری جلوگيری شده است.
طبق تاكيد مسئولان سازمان دامپزشكی با توجه به اينكه بازارچه های عرضه 
پرندگان زنده، مهم ترين منبع شيوع اين بيماری هستند، مردم جدا از خريد طيور 

زنده از اين بازارچه ها خودداری كنند.
همچنين سازمان دامپزشكی خطاب به توليدكنندگان اعلام كرده كه مديريت 
واحدهای پرورش طيور صنعتی برای پيشــگيری، با تشديد ضوابط بهداشتی - 
قرنطينه ای نسبت به محافظت گله های خود اقدام كنند و در صورت مشاهده هرگونه 
تلفات غيرعادی در پرندگان، موضوع را به نزديك ترين شبكه دامپزشكی شهرستان 
اطلاع رسانی كنند. بديهی است مصرف گوشت طيور و تخم مرغ كه در مراكز مجاز 
در سراسر كشور عرضه می شود، هيچ گونه مخاطره ای برای مصرف كنندگان ندارد.

هشدار سازمان دامپزشکی

مرغ زنده نخرید

صنفی  انجمن  سخنگوی 
کارگران کشورمان تصریح کرد: 
کارگران  نقدی  پرداخت  های 
باید مشــمول کسر حق بیمه 
اجرا نشدن آن خلاف  و  شود 

قانون است.
هــادی ابــوی در گفت وگو با 
تسنيم افزود: مطابق قانون تامين 
پرداخت های  كليــه  از  اجتماعی 
مســتمر كارگران بايد حق بيمه 
كسر شــود حتی در قانون تامين 
اجتماعی تاكيد شــده اســت كه 
حتی اگر پرداخت مزايا به صورت 
غيرنقدی باشــد، بــاز هم بايد به 
ميزان ريالــی آن حق بيمه از آن 

كسر شود.
وی گفت: با توجه به اجباری 

نبــودن حق بيمه و ســاير مزايا، 
بســياری از كارگاه هــای كوچك 
بن خواربار به نيروی كار پرداخت 
نمی كنند و بســياری از كارگران 
اطــلاع ندارند كه ايــن موضوع 
جزو حق و حقوق آنهاســت. كسر 
حــق بيمه از مزايــای حقوق  در 
مستمری و پرداخت حقوق دوران 
از كارافتادگی نقش  بازنشستگی، 
موثری دارد. سال هاست كه حقوق 
كارگران به صورت واقعی افزايش 
نيافته اســت. بخشــی از افزايش 
حقوق در قالب مزايای ديگر است. 
بنابرايــن برای دريافتی های زمان 
مســتمری ضرورت دارد كه حق 

بيمه از آن كسر شود.
ابوی با اشاره به نامه اعتراضی 

كارفرمايان به وزير كار درباره  لغو 
كســر حق بيمه از بــن خواروبار 
كارگران گفت: كارگران فشارهای 
اقتصادی بــر روی كارفرمايان را 
درک می كننــد امــا اين موضوع 
يك قانون اســت. دليل نمی شود 
كــه كارفرمايان از اجــرای قانون 
خودداری كنند. از آن سو وضعيت 
جامعــه كارگــری هــم وضعيت 
مناسبی نيست و همواره در حق 

كارگران اجحاف شده است.
افزود: در آخرين نشست  وی 
شــورای عالی كار بــرای تعيين 
دستمزد كارگران كه آقای نوربخش 
هم در آن نشست حضور داشتند 
بيان شد كه از بن خواروبار بايد حق 
بيمه كسر شود و مديرعامل تامين 

اجتماعی تاكيد كرد تاكنون از بن 
خوار و بار كسر نشده است، اما از 
ابتدای سال ۹4 به صورت اجباری 
كســر می شود. كارفرمايان هم در 

آن جلسه حضور داشتند.
به گزارش تسنيم، خرداد ماه 
ســال ۹3 بود كه اعلام شد طبق 
بخشنامه سازمان تامين اجتماعی، 
به مبلغی كه به عنوان بن خواربار 
)حق بن( در فيش حقوق كارگران 
با مبلغ 8۰۰ هزار ريال در ماه درج 
می شود، حق بيمه تعلق می گيرد و 
در واقع كارگران اندكی بيشتر حق 
اما مدتی  بيمه خواهند پرداخت. 
كوتاه از اين بخشنامه نگذشته بود 
كه زمزمه هايــی مبنی بر لغو اين 
مصوبه در رسانه ها پيچيد. ماجرا 

از آنجا شــروع شــد كه )۱7 تير 
ماه سال ۹3(، شــورای عالی كار 
پيشنهاد لغو كسر حق بيمه از بن 
كارگری را بــا رای قاطع و مثبت 
نمايندگان كارگــری، كارفرمايی 
و دولت تصويــب كرده بود و اين 
مســئله اعتراض های زيــادی از 
جامعه كارگری را به همراه داشت.
تا جايی كه برخی از تشكل های 
كارگری دست به كار برای ارسال 
نامه بــه وزير تعــاون، كار و رفاه 
اجتماعــی شــدند و برخــی در 
مصاحبه های رسانه ای خود اعتراض 
خــود را بيان كردند. اين ماجرا تا 
جايی ادامه داشت كه محمدرضا 
بقاييان، عضو شــورای عالی كار 
در مراسمی دوباره به همراه ساير 

كارگران اعتراض خود را درباره اين 
موضوع اعلام و بيان كردند جامعه 
كارگری با موضوع كســر نشدن 
حق بيمــه از مزايای بن كارگری 

مخالف است.
نماينــدگان  ادامــه داد:  وی 
كارگران اعتراض خــود را دوباره 
اعلام كرده اند و محمد عطارديان، 
دبيــر كل كانــون انجمن صنفی 
كارفرمايان ايران در واكنش به اين 
اعتراض گفت، اگر كارگران تصور 
می  كنند كه اين مسئله به نفع آنها 
نيست و بهتر است كه از مزايای بن 
نيز حق بيمه كسر شود حاضريم 
بار ديگر اين موضوع را با گفت وگو 
با شــركای اجتماعی در جلسات 

شورای عالی كار مطرح كنيم.

معاون گمرک ادعای رئیس جمهور و معاون اول وی مبنی بر واردات 
720 میلیارد دلاری در دولت قبل را رد کرد.

بهزاد شــيری معاون طرح و برنامه و امــور بين الملل گمرک در گفت وگو با 
»نســيم« با رد آمار واردات 7۲۰ ميليــارد دلاری در دولت قبل اظهار كرد: آمار 

واردات در دولت قبل، به هيچ وجه از 4۲5 ميليارد دلار تجاوز نمی كند.
وی افزود: قطعا مســئولانی كه اين آمار را اعلام كرده اند حدود 3۰۰ ميليارد 

دلار يعنی نزديك به دو برابر آمار واردات در دولت قبل را بيشتر گفته اند.
معاون گمرک با اشاره به اظهار نظر رئيس جمهور در خصوص كاهش ۹ ميليارد 
دلاری واردات مواد غذايی نســبت به دولت گذشته بيان كرد: صحبت كردن در 
خصوص واردات مواد غذايی درســت نيست زيرا مواد غذايی با كالاهای اساسی 
متفاوت است و بايد ديد چه مقدار كالاهای اساسی كه مواد غذايی مانند گندم و 

برنج و كنجاله سويا هم شامل آن می شود وارد كشور می شود.
گفتنی اســت رئيس جمهور و معاون اول وی طی هفته های اخير بارها اعلام 

كرده اند كه دولت قبل 7۲۰ ميليارد دلار واردات انجام داده است.

در پاسخ به اظهارات دولتی ها عنوان شد
گمرک: ادعای واردات 720 میلیارد دلاری 

در دولت قبل صحت ندارد

دبیــر کل کانــون عالی 
انجمن هــای صنفی کارگران 
ایران از اقــدام وزارت کار به 
ممنوعیت  ابلاغیه  فوری  لغو 
به  یک سال  زیر  قراردادهای 

شدت انتقاد کرد.
غلامرضا عباسی در گفت وگو 
با مهــر افزود: چرا يــك مصوبه 
بسيار خوب نتوانست دو روز هم 

دوام بياورد؟
عباســی درباره ابطال مصوبه 
چنــد روز پيش معــاون روابط 
كار وزارت كار درباره ســاماندهی 
قراردادهای كار و ممنوعيت انعقاد 

قرارداد زير يك سال گفت: متاسفانه 
مسئله قراردادها و  اختلافات بر سر 
اين موضوع از سال 6۹ كه قانون 

كار ابلاغ شده بود، وجود داشت.
دبيركل كانون عالی انجمن های 
صنفی كارگران ايران گفت: سؤال 
كارگران اين است كه اگر ابلاغيه 
ممنوعيــت امضای قــرارداد زير 
يكسال خوب بود، چرا فوری لغو 
شده است؟ آيا فشارهايی به وزارت 
كار از سازمان های غيرتخصصی و 
وزارتخانه های ديگر وجود داشت؟

عباســی ادامه داد: نمی توان 
ابلاغيه معــاون روابط كار وزارت 

كار در ممنوعيــت قــرارداد زير 
يك سال را غيركارشناسی دانست، 
زيرا ساليان متمادی است در اين 
باره هم انديشــی و مذاكره شده 
است. حال چرا اين بخشنامه موثر 
و بســيار خوب نبايد دو روز هم 

دوام بياورد؟
ايــن مقام مســئول كارگری 
كشــور ادامه داد: بازار كار امروز 
كشور به شــدت نيازمند تفكيك 
مشــاغل مســتمر و غيرمستمر 
اســت و اين ابلاغيه می توانست 
يك گام بســيار موثر در اين راه 
باشد. متاسفانه اين ابلاغيه هنوز 

جوهرش خشك نشده، لغو شد.
اگر  كــرد:  وی خاطرنشــان 
می خواستند ديگر وزارتخانه ها در 
اين زمينه دخالت كنند، همان بهتر 
كه به ديوان عدالت شكايت می شد 
و ديوان ابلاغيه را لغو می كرد، نه 
اينكه وزارت كار خودش فوری در 

اين باره اقدام كند.
اقدام عجیب وزارت کار

گفتنی است معاون وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعی دستور العمل 
ممنوعيــت قراردادهای كار را كه 
هفته گذشته ابلاغ كرده بود، برای 

مدتی كان لم يكن اعلام  كرد!

براساس ماده ۱ دستورالعمل 
شماره 4۰ روابط كار و به استناد 
اصــل دائمی بودن قــرارداد كار 
در كارهــای با ماهيت مســتمر 
برگرفتــه از مــاده 7 قانون كار، 
انعقاد كار مدت موقت زير يكسال 
در كارهای ماهيتا مستمر مشروط 
به بقای كارگاه و كار، ممنوع اعلام 

شده بود.
براســاس اين دســتورالعمل 
كارفرمايان مكلف بودند درصورت 
انعقاد قرارداد مدت موقت، قرارداد 
مربوط را حداقل به مدت يك سال 

منعقد كنند.

بنابرايــن طبق مــاده ۲ اين 
دســتورالعمل چنانچه قراردادی 
كمتر از يك سال منعقد شود، با 
لحاظ شــرايط مذكور در ماده ۱ 
در حكم قرارداد يكساله محسوب 

می شد.
بــه گــزارش فــارس، لغــو 
عيــت  ممنو لعمل  ا ر ســتو د
قراردادهای زير يكســال پس از 
اعتراض كارفرمايان صورت گرفته 
است؛ در اين راستا، كارفرمايان در 
نامه ای اعتراضی به وزير كار اعلام 
كرده بودند كه اين دســتور قابل 

اجرا نيست.

دبیر کل انجمن های صنفی کارگران اعلام کرد

گلایهکارگرانازلغودستورالعملممنوعیتقراردادهایزیریکسال

سخنگوی انجمن صنفی کارگران:

لغوکسرحقبیمهازبنخواربارخلافقانوناست

در تمامی فروشگاه های زنجیره ای آغاز شد

عرضه1000قلمکالاباتخفیف20تا50درصدیتاپایانماهمبارکرمضان

رئيس جمهور محترم در چند ســخنرانی اخير خود، به موضوع بنزين و 
هوای پاک پرداخته و از آن بعنوان »دســتاورد مهم دولت يازدهم« نام برده 
است. از آنجا كه اين سخنان با حقيقت موجود فاصله زيادی دارد و ادامه  اين 
قبيل اظهارات و عدم ارائه توضيح و پاسخ مناسب، می تواند به انحراف اذهان 
عمومی و ايجاد باور غلط در مردم منجر شــود، شرح مختصر زير برای تنوير 

افكار عمومی اجتناب ناپذير است:
۱- آنها كه دستی در صنعت نفت دارند می دانند كه تا نيمه دهه هفتاد، 
عمده  اتكا كشــور به  پالايشــگاه های ساخته شده در قبل از انقلاب بود و تا 
آن زمان تغيير چندانی در جهت افزايش كميت و كيفيت بنزين توليدی اين 
پالايشگاه ها حاصل نشده بود. در آن زمان بنزين با »اكتان 8۰« به مردم داده 
می شد و ژنرال های كنونی كه در آن زمان )يعنی در دولت سازندگی و قبل 

از آن( مسئوليت داشتند،هيچگاه اجازه اظهار نظر در اينباره را نمی دادند!
۲- در واپســين سال عمر دولت اصلاحات يعنی ســال 84، روزانه ۲7 
ميليون ليتر بنزين به كشور وارد می شد! با افزايش توليد خودرو در سال های 
بعد، قابل پيش بينی بود كه واردات بنزين به شكل فزاينده ای افزايش يافته 

و كشور از اين لحاظ وابسته تر شود.
3- در دولت نهم، طرحی برای توسعه و بهبود كيفيت و كميت بنزين در 
دستور كار قرار گرفت. نكته جالب آنكه وزير كنونی صنعت ،معدن و تجارت 
مسئوليت اين طرح را عهده دار شد و دولت نهم برای تحقق اهداف اين طرح، 

ميلياردها دلار در پالايشگاه های كشور سرمايه گذاری كرد.
4-بخش عمده اين ســرمايه گذاری در پالايشــگاه ها در دولت دهم به 
بهره برداری رســيد. بعنوان نمونه ظرفيت توليد بنزين در پالايشگاه اراک كه 
تا آن زمان تنها 5 ميليون ليتر در روز بود، بيش از ســه برابر افزايش يافته و 

به ۱6 ميليون ليتر رسيد.
5- تعداد محدودی از طرح ها هم عليرغم پيشرفت قابل توجه و چشمگير، 
به مرحله بهره برداری در دولت دهم نرســيده و براســاس پيشرفت كار برای 
هريك برنامه زمانبندی مشــخصی پيش بينی شد. بعنوان نمونه می توان از 
پالايشگاه اصفهان نام برد كه قرار بود در پايان سال ۹۲ به بهره برداری كامل 
برسد اما با عدم تزريق به موقع بودجه و عدم پيگيری های مديريتی، تا كنون 
و گذشت بيش از ۱5 ماه از برنامه زمانبندی،خبری از افتتاح آن نشده است!

6- پالايشگاه »ستاره خليج فارس« بعنوان بزرگترين منبع توليد بنزين و 
قطب مهم صادرات اين محصول با همت متخصصان ومديران كشورمان طراحی 
و ســاخته شد و با 74 درصد پيشرفت به دولت يازدهم تحويل گرديد.برنامه 
ريزی های مديران پروژه اينگونه بود كه اين پروژه عظيم ملی حداكثر در بهار 
سال ۹3 به بهره برداری برسد و كشورمان علاوه بر بی نيازی از واردات بنزين، 
قطب صادر كننده اين محصول در منطقه هم باشد. اما اكنون و با گذشت يك 
سال از سقف نهايی پروژه، سوگمندانه بايد گفت كه از ابتدای دولت يازدهم 

اين پروژه حداكثر 8 درصد پيشرفت داشته است!
 7- ذكر اين نكته درباره بنزين های موسوم به »پترو شيمی« هم ضروری 
اســت كه عليرغم اين همه هياهو درباره اين نوع ســوخت،تنها 8 درصد كل 
ســوخت كشور از اين طريق تامين شد و البته آن هم نه در شهرهای بزرگ 
كشور. اسناد كيفيت و سنجش اين نوع بنزين هم بارها به مراكز مختلف ارائه 
شــده و مورد تصديق گروه های مختلف كارشناســی قرار گرفته است. كاش 
مجلس شورای اسلامی، برخی ملاحظات سياسی را به كناری می نهاد و گزارش 

مربوطه را مستقيم و بی واسطه در اختيار مردم می گذاشت. 
8- افــزون بــر اقدامــات پيش گفته بــرای تجهيز، توســعه و تكميل 
پالايشگاه های سراسر كشور، اقدام مهم ديگری هم در آن مقطع صورت گرفت. 
در آن زمان، بمنظور متنوع كردن سبد انرژی مصرفی خودرو های كشور، بحث 
استفاده جدی از گاز مطرح و پيگيری شد. اين طرح كه جايگزين ۲۰ ميليون 
ليتر بنزين در روز می شد، تحولی چشمگير وشگرف در عرصه انرژی بود كه 
از يكســو بدليل بهره مندی از سوخت پاک، سلامت محيط زيست را در پی 
داشــت  واز ديگر ســو با قيمت مناسب وارزان و توليد داخل بودن، به بهبود 
اوضاع اقتصادی بدون تاثير پذيری از تبعات تغيير قيمت جهانی بنزين كمك 
 CNG می كرد. اين تحول عظيم با طرح ساخت ۲5۰۰ جايگاه سوخت رسانی
در كشور آغاز شد و تا پايان دولت دهم ۲۲5۰ جايگاه آن به بهره برداری رسيد. 
اما در دولت يازدهم نه تنها ساخت هيچ جايگاه تازه ای آغاز نشد، بلكه تكميل 

جايگاه های نيمه تمام هم به بوته فراموشی سپرده شد!
در عوض همه اين كوتاهی  ها، در عوض توقف روند توســعه CNG  در 
عوض تكميل پالايشــگاه اصفهان و در عوض تكميل پالايشگاه ستاره خليج 
فارس، تنها يك راهبرد و راهكار در دستور كار دولت يازدهم قرار گرفت و آن 

چيزی نبود جز »واردات بنزين«!
اكنون وقت آن است كه مسئولان دولتی به اين پرسش ساده پاسخ دهند: 
در شرايط محدوديت شديد ارزی، در شرايط تحريم بانكی و در شرايطی كه 
حتی نمی توانيم پول نفت فروخته شده را از مشتری دريافت كنيم، »توسعه 
روز افزون واردات« عاقلانه تر و منطقی تر است يا »تكميل پروژه های ملی«!؟ 
چه كسی يا كسانی در دولت هستند كه از واردات روزافزون بنزين و مشتقات 
نفتی سود می برند و حاضرند بخاطر سود خود،خانه عزت مردم را خراب كنند؟
* کارشناس ارشد و بین المللی نفت

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
از تدوین طرح تحول نظام بانکی 
تا پایان امسال خبر داد و گفت: با 
اجرای این طرح مشکلات بانکی 

حل خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری فارس، علی 
طيب نيا در همايش نقش بانك های 
اقتصادی كشور  توسعه در توســعه 
اظهار داشــت: گســترش بانك های 
توســعه ای در سراسر جهان نشان از 
مقبوليــت نقش و كاركــرد اين نوع 

بانك ها است.
وی افزود: از طرف ديگر نشــان 
می دهد كه اين تلقی پذيرفته شــده 
اســت دولتی كارآمد و توسعه خواه 
می توانــد نقش محــوری در فرآيند 

توسعه ايفا كند، بانك های توسعه ای 
يكــی از ابزارهــای مهــم اجــرای 

راهبردهای توسعه هستند.
وی با اشــاره به اهداف تأسيس 
بانك هــای توســعه ای و تفاوت آن 
با بانك های تجــاری به وظايف اين 
بانك ها اشــاره كرد و اظهار داشت: 
دســتيابی به رشــد اقتصاد با كمك 
بخش خصوصی، ايجاد اشتغال مولد 
از طريق تأمين مالی خرد به خصوص 
برای بنگاه  های كوچك و متوســط، 
حمايت از اقشار آسيب پذير در برابر 
آسيب های ناشی از بحران ها، حمايت 
از طرح های سرمايه  گذاری بلندمدت 
در زيرساخت ها، تأمين مالی طرح های 
توليدی صــادرات محور و حمايت از 

توليد دانش بنيــان از جمله وظايف 
تعريف شده برای بانك های توسعه ای 

است.
طيب نيا با تأكيد بر اينكه هدف 
بانك های توســعه ای حداكثر كردن 
منابــع اجتماعی اســت، به عملكرد 
بانك های توســعه ای در ايران اشاره 
كرد و گفت: براساس اطلاعات موجود 
۱6 درصد از كل ســپرده نظام بانكی 
و ۲۰ درصد ســرمايه ثبت شده در 
اختيار بانك های توســعه ای است اما 
حدود 34 درصد تسهيلات پرداختی 
در كل نظام بانكی توسط اين بانك ها 

پرداخت شده است.
وزير اقتصاد همچنين به اجرای 
هشت پروژه بزرگ كه توسط وزارت 

امور اقتصادی و دارايی تدوين شــده 
است پرداخت و اظهار داشت: با اجرای 
اين هشــت برنامه بخش عمده ای از 
مشكلات ســاختاری برطرف خواهد 
شــد كه يكی از اين برنامه ها طرح 

جامع مالياتی است.
پــروژه  داد:  ادامــه  طيب نيــا 
متوازن ســازی و روزآمدسازی نظام 
تأمين مالــی و تحول نظــام بانكی 
اين  برنامه های  از جمله مهم تريــن 
هشت پروژه است. طرح تحول بانكی 
با همكاری بانك مركزی و نظام بانكی 
درحال تدوين اســت و اميدواريم تا 
انتهای سال جاری مراحل تدوين آن 

به پايان برسد.
وزير امــور اقتصــادی و دارايی 

در حاشــيه اين همايــش در جمع 
خبرنگاران به موضوع بورس پرداخت 
و گفت: بســياری از فعل و انفعالات 
بــورس تابعی از بخش واقعی اقتصاد 
بوده، بنابراين برنامه ريزی های گسترده 
برای بنگاه های اقتصادی در حوزه های 
صنعت، خدمات و كشــاورزی شده 

است.
وزيــر اقتصاد تأكيــد كرد: در ۲ 
سال گذشته تلاش بر اين بوده است 
كه مشــكلات بخش های توليدی و 
اقتصادی حل شود و اقدامات موثری 

شده است.
وی با اشاره به بخش ديگر فعل 
و انفعالات بازار سرمايه تصريح كرد: 
بعد روانی، عوامل اجتماعی و اخبار و 

تحولات در بازار وجود دارد كه بورس 
به آن حساسيت داشته و واكنش نشان 
می دهد. بخشی از سهامداران بورس، 
سهامداران حقيقی بوده كه اطلاعات 
اقتصادی كافــی در اختيار ندارند و 
با اخبــار روزمره دچار رفتار هيجانی 
می شوند و براساس آن خريد و فروش 

كرده كه عمق چندانی ندارد.
به گفته طيب نيــا اين گونه افراد 
بايد ســعی كنند از مشــاوره افراد و 
شــركت های حرفه ای استفاده كنند 
و كمتــر تحت تأثير اخبــار روزمره 
رفتار خــود را تنظيم كنند و تجربه 
۲ ســال گذشته نيز نشان داده است 
كه رفتارهای هيجانی بيشتر به زيان 

سهامداران خرد بوده است.

وزیر اقتصاد:

طرح تحول نظام بانکی
 تا پایان امسال نهایی می شود

ناگفته هایی  درباره بنزین
ع – ق *

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور بازرگانی 
از موافقت با بررسی درخواست صنایع روغن   نباتی 

برای افزایش قیمت این محصول خبر داد.
علی  اكبــر مهرفرد در گفت وگو با ايســنا، اظهار كرد: 
همچنــان وظايف بازرگانی صنعــت روغن نباتی بر عهده 
انجمن صنفی روغن نباتی است كه بخشی از خواسته  های 

آنها محقق شده و بخشی ديگر در حال بررسی است.
وی افزود: صنايع روغــن نباتی اعلام كردند به دليل 
نقدينگی پايين نمی توانند دانه روغنی را از كشاورز خريداری 
كنند كه در اين راستا شركت بازرگانی دولتی ايران به اين 
كارخانه ها روغن خام تحويل داد و بخشــی از بهای آن را 
از توليدكنندگان روغن نباتی ديرتر دريافت می كند تا اين 
كارخانه ها بــرای خريد دانه روغنی توليد داخل نقدينگی 

كافی داشته باشد.
قائم مقــام وزير جهاد كشــاورزی در امــور بازرگانی 
ادامه داد: انجمن صنفی صنايع روغن نباتی درخواســت 
داشــتند »با توجه به افزايش هزينه  های توليد و پرداخت 
مابه التفاوت خريد دانه روغنی توليد داخل از كشــاورزان 
بهای روغن نباتی نيز افزايش يابد« كه اين درخواست آنها 

در سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان در 
حال بررسی است.

مهرفرد اظهار كرد: گرچه نرخ جهانی روغن خام در بازار 
جهانی روند كاهشی داشته است اما پارامترهای تعيين  كننده 
هزينه توليد روغن نباتی متفاوت اســت كه وزارت جهاد 
كشاورزی در وهله نخســت موافقت خود را برای بررسی 
اين پارامترها و تاثير آن در بهای تمام شده روغن نباتی در 

سازمان حمايت اعلام كرده است.
قائم مقام وزير جهاد كشاورزی در امور بازرگانی تصريح 
كرد: افزايش قيمت روغن نباتی كه درصد كمی خواهد بود 
به اين دليل اســت كه انجمن روغن  نباتی در سال جاری 
خريد دانه های روغنی از كشــاورزان را به قيمت تضمينی 
تعهد كرده و اين خريــد برای انجمن مذكور حدود 5۰۰ 
تــا 6۰۰ تومان در هر كيلوگرم بار مالی اضافه پرداخت در 
بــر دارد. عــلاوه بر آن افزايش يا كاهش هزينه در ســاير 
پارامترهــا هم وجود دارد؛ مثلا افزايــش نرخ ارز بانكی در 
سال جاری با كاهش قيمت های جهانی كه سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان آثار آن را در قيمت جديد 
لحاظ می كند و درصدد افزايش از اين طريق تعيين می شود.

فروشــگاه های  مدیرعامل 
زنجیــره ای رفاه گفت: یک هزار 
قلم کالای ایرانــی از 25 خرداد 
تا پایان ماه مبــارک رمضان در 
زنجیره ای  فروشگاه های  تمامی 
رفاه با تخفیف 20 تا 50 درصدی 

به مردم ارائه می شود.
ديروز  كرمانی  گل زاده  فرشــيد 
در نشســت خبری اظهار داشت: از 8 
ماه اخير اين فروشــگاه را در شرايط 
خاصی تحويل گرفتيم كه متأسفانه 
اين شركت  اقتصادی  شــاخص های 
روند خوبی را طی نمی كرد، تا حدی 

كه شرايط را بحرانی كرده بود.
وی گفت: متأســفانه در 3 سال 
گذشته اتفاقاتی در مجموعه زنجيره ای 
رفاه رقم خورده بود كه آســيب های 
زيادی را در پی داشــت، تا حدی كه 
بيش از 36۰ حساب بانكی ايجاد شده 
بود و ما آن را تاكنون توانسته ايم، به 
۱6۰ حساب رسانده تا شفافيت مالی 
ايجاد شــود و جلــوی پرداخت های 

سليقه ای و بی سند را بگيريم.
گل زاده كرمانی خاطرنشان كرد: 
طبــق برنامه ريزی و هماهنگی انجام 
شــده 5 هزار قلم كالا در ۲۱5 شعبه 
سراسر كشور از تخفيف های 4 تا 5۰ 
درصدی برخوردار هستند كه از اين 
بيــن  يك هزار قلم كالای اساســی 

تخفيف ۲۰ تا 5۰ درصدی دارند.
وی در مــورد جزئيــات تخفيف 
كالاهای اساســی گفــت: با توجه به 
نياز مردم به كالاهای اساســی سعی 
كرده ايــم تــا حبوبات، چــای و رب 
گوجه فرنگی را با 3۰ درصد تخفيف، 
روغــن زيتــون و انواع كنســرو ۲5 
درصد تخفيف، روغن به عنوان يكی 
از كالاهای اساسی ۱5 درصد تخفيف، 
برنج و شــكر ۱۰ درصــد تخفيف و 
نوشــيدنی ها تا 3۰ درصد تخفيف به 

مشتريان ارائه شود.
به گفته مديرعامل فروشگاه های 
زنجيره ای رفاه طبق برنامه ريزی های 
انجام شــده ســفره افطار روزه داران 

در نهايــت با ۲5 درصد تخفيف ارائه 
خواهد شد.

گل زاده كرمانــی در پاســخ به 
ســؤال فــارس مبنی بــر اينكه چرا 
قيمت كالاهای دســته بندی شده از 
جمله گوشــت، محصولات پروتئينی 
و حبوبات در فروشگاه های زنجيره ای 
ايــن قدر بالاســت كــه در نهايت با 
تخفيف هــای 3۰ تــا 5۰ درصــدی 
به قيمــت بازار می رســند، اين گونه 
پاســخ داد كه گوشــت و حبوبات تا 
۲۰ درصــد با ضايعات همراه اســت 
و از آنجــا كه ما جنــس درجه يك 
را بســته بندی می كنيم به يك عدد 
مشخص می رســيم كه با همه اينها 
تخفيفات ويژه را نيز در نظر می گيريم.

وی از اجرای طرح هايی خبر داد 
تا مصرف كننــدگان بتوانند كالاهای 
فله ای مانند حبوبات و گوشت و مرغ 
را با قيمت مناســب از فروشگاه های 
زنجيره ای خريداری كنند و افزود: در 
كشورهای پيشرفته 8۰ درصد نظام 

توزيع توسط فروشگاه های زنجيره ای 
انجام می شود اما در كشور ما اين رقم 

كمتر از ۱۰ درصد است.
مديرعامل فروشگاه های زنجيره ای 
رفاه در پاسخ به سؤال ديگر مبنی بر 
اينكه اصنــاف معتقدند تخفيف های 
ويژه فروشــگاه های زنجيره ای عامل 
بی رونقــی كســب و كار آنها شــده 
اســت، گفت: زمانی رسيده كه بايد 
به سيســتم نوين توزيع روی بياوريم 
و دســت دلالان و واسطه ها را كوتاه 
كنيم و فروشگاه های زنجيره ای مانعی 
برای كار اصناف نيست بلكه آنها هم 
می توانند شــيوه كار خــود را تغيير 
داده و در قالــب نوين فعاليت كنند 
مضاف بر آنكه فروشگاه های زنجيره ای 
عاملی برای حمايت از توليد داخلی و 

اشتغالزايی است.
وی بــا ارائــه آمــاری از صنعت 
خرده فروشی ايران گفت: سالانه حدود 
7۰ ميليارد دلار ســهم خرده فروشی 
در ايران اســت كه در 6 سال گذشته 

به طور متوسط ۲8 درصد رشد داشته 
است و اگر شاخص تورم ۲۲ درصدی 
را از آن كــم كنيــم 7 درصد رشــد 
واقعی داشته ايم. اما متأسفانه صنعت 
خرده فروشــی در ايران هنوز سنتی 
است كه هزينه های زيادی را به دليل 
واسطه های غيرضروری به قيمت تمام 

شده مصرف كننده تحميل می كند.
مديرعامل فروشگاه های زنجيره ای 
رفاه به آغاز توزيع ســبد كالايی كه 
دولت در اختيار اقشار آسيب پذير قرار 
می دهد اشــاره كرد و گفت: فروشگاه 
رفــاه نيز از روز شــنبه در توزيع اين 
سبدها به عنوان يكی از فروشگاه های 
بــازوی توزيعــی دولــت كار را آغاز 

خواهد كرد.
وی در مــورد احتمــال خريــد 
باشگاه های اســتقلال و پرسپوليس 
توسط مجموعه رفاه گفت: متأسفانه 
خريداران اين باشگاه ها برنامه مدونی 
برای درآمدزايی ندارند، در حالی كه 
در پيشنهاداتی كه برای اين باشگاه ها 

داده ايم عنوان كرديم كه بليت فروشی 
و حق  پخش از صدا و سيما پاسخگوی 
نياز اين باشــگاه ها نيســت و بايد به 
سمت تجاری سازی برند برويم چرا كه 
مطالعات ۲۰ باشگاه مطرح دنيا نشان 
می دهد 6۰ درصد درآمد باشگاه ها از 

طريق تجاری سازی برند است.
وی بــا بيان اينكــه نمی توان با 
فروش بليت چند هزار تومانی، درآمد 
يك باشــگاه را تأمين كــرد، افزود: 
ســالانه درآمد اين باشگاه ها از محل 
حق پخش صدا و سيما به 4 ميليارد 
تومان هم نمی رسد، در صورتی كه به 
راحتی می توان با برند اين باشگاه ها و 
فروش تجهيزاتی مانند لوازم ورزشی و 
مواد غذايی در فروشگاه های زنجيره ای 

درآمدزايی كرد.
وی ايــن را هم گفــت كه طرح 
اجاره 3 ساله باشگاه ها اساساً محكوم 
بــه شكســت اســت و آماده ايم در 
باشــگاهداری پرسپوليس و استقلال 

مشاركت كنيم.

براساس سخنان قائم مقام وزیر

وزارتجهادکشاورزیروغننباتیراگرانمیکند
یک تولیدکننده لوازم خانگی گفت: حجم تولید 
لوازم خانگی در کشور به نصف رسیده و برخی از 

واحدها تعطیل شده اند.
سلطان حسين فتاحی در گفت وگو با تسنيم، با اشاره 
به اينكه وضعيت صنايع لوازم خانگی، خوب نيست، اظهار 
داشــت: اين روزها درآمد مردم كاهش پيدا كرده و اكثرا 
فقط برای رفع نياز اقدام به خريد می كنند كه اين امر تا 
حد زيادی فروش واحدهای توليدی را كاهش داده است.

وی با بيان اينكه هم اكنون حجم توليد لوازم خانگی 
در كشور به نصف رسيده و حتی برخی از واحدها تعطيل 
شــده اند افزود: اصولا تصميم گيری های كلان اقتصادی 
بعد از يكسال واكنش خود را در سطح بازار نشان می دهد 
به نحــوی كه امروز ركود در بازار حاكم بوده و انبارها پر 

از كالا است.
فتاحی افزود: دولت معتقد اســت كه اقتصاد از ركود 
خارج شده اما شرايط بازار همچنان حكايت از ركود شديد 
در اقتصاد دارد. البته شــايد ملاک دولت رونق بنگاه های 

بزرگ اقتصادی دولتی باشد.
اين توليدكننده لوازم خانگی با اشاره به اينكه علاوه 

بر ركود، تعرفه واردات فولاد و محصولات پتروشيمی هم 
افزايش يافته اســت، گفت: اكثر واحدهای توليدی قادر 
به پرداخت حقوق كاركنان خود نيســتند و با چك های 

مدت دار به فعاليت خود می پردازند.
فتاحی با بيان اينكه در شرايط فعلی توليدكنندگان بايد 
هنر مديريت داشته و بنگاه های خود را پا برجا نگه دارند 
گفت: هر چند روز يكبار برخی از مسئولين به بنگاه های 
اقتصادی سر زده و خواستار شنيدن مشكلات آنها هستند 
اما واحدهای توليد تا كی بايد مشــكلات را بيان كنند اما 

خبری از رفع آنها نباشد!
وی اضافه كرد: همه مشكلات فعلی بخش توليد كشور 
را می دانند اما چرا برخی از قوانين و مقررات زائد برطرف 

و اقدام سريعی در رفع موانع پيش روی توليد نمی شود.
اين توليدكننده با اشاره به اينكه دوره »هرچه بسازيم 
مــردم می خرند و هرچه بخريم در آينــده گران خواهد 
شد« گذشته است اظهار داشت: سفره تزريق منابع نفتی 
به اقتصاد كشــور تا حدودی جمع شــده اما هنوز تدبير 
مناســبی در اقتصاد برای مديريــت واحدهای توليدی و 

تامين هزينه های آن انجام نشده است.

یک تولیدکننده: به دلیل رکود اقتصادی

تولیدلوازمخانگینصفشد

یادداشت اقتصادی


